
 

 

 

 אדם צריך להכין כלים לבד

 אנחנו נמצאים בימים של ההכנה למתן תורה. 

)ד( )בהפטרת   -ר' חיים שמואלביץ מסביר את הפסוקים במלכים ב 

וירא( שכתוב שם שאשתו של עובדיה צעקה אל אלישע 'עבדך אישי  

מת, ואתה ידעת כי עבדך היה ירא את ה', והנושה בא לקחת את שני  

לעבדים', שאל אותה, מה יש לך בבית, ותאמר אין לשפחתך כל ילדי 

בבית כי אם אסוך שמן. אמר לה אלישע, לכי שאלי לך כלים מאת כל  

שכנייך, כלים רקים אל תמעיטי! ואז תסגרי את הדלת ותצקי שמן  

 על כל הכלים האלו, וכך עשתה עד שנגמרו כל הכלים ויעמוד השמן. 

אין לו אח ורע! יצקו אסוך שמן, וזה  שואל רבי חיים, הרי זהו נס ש

הספיק לכל הכלים! אז בשביל מה היא היתה צריכה לטרוח ולשאול  

 כלים מאת כל שכניה, אי אפשר להכין גם את הכלים בנס?! 

אז יש אומרים שהיה זה בשביל לפרסם את הנס, שכל השכנים יידעו.  

יך  אתה צר -לא עושים ניסים. כלים  -אבל ר' חיים אומר, לכלים 

באה ברכת שמים, הקב"ה בא   -להכין לבד! בתוך הכלי שיצרת לבד 

אם  וממלא אותו. המשיך ר' חיים שמואלביץ ואמר, כך זה גם בתורה,  

  אתה צריך ליצור לבד!  -רוצים לזכות לתורה, את הכלי קיבול לתורה  

  -אין ניסים, הכלי לא יבא אליך יש מאין, לתוך הכלי שהכנת  -בזה 

את לך אותו עם תורה. אבל כלי זה משכן לחכמה.  הקב"ה יכול למל

 את זה תיצור לבד. 

ומה הם הכלים לכך? ידועים דברי חז"ל, 'ובלב כל חכם לב נתתי  

יהיב חכמתא לחכימין. דהיינו, חכמה נותנים לחכמים, ומהי    -חכמה'  

 החכמה הראשונה? 

אומר רבינו יונה, על המשנה באבות )ד, א( בן זומא אומר 'איזהו חכם  

הלומד מכל אדם': "אמרו חכמי האומות, כי היודע כל החכמות, אם  

אינו אוהב את החכמה, אינו חכם, אלא טפש הוא אחר שאינו אוהב  

את החכמה, כי היא הדעת". תארו לעצמכם, אדם שאוהב דברים  

לאהוב הוא בודאי לא בר דעת, הרי השכל האמיתי אומר  -מאוסים 

 חכם, הוא טפש!! הוא לא    -, אז אחד שלא אוהב  חכמה

הרי זה    -"אך האוהב אותה ומתאוה אליה אע"פ שאינו יודע כלום )!(  

נקרא חכם, שעכ"פ תשיג אל החכמה האמיתית ודעת אלקים  

 תמצא". 

הוי אומר, שהכלי לקבל חכמה זה חכם לב, ובלב כל חכם לב נתתי  

  שאוהבמי  -חכמה, מה זה יהיב חכמתא לחכימין? אומר רבינו יונה 

 את החכמה, דבר פשוט. 

הרמב"ם כותב לגבי הדין של תלמיד שגלה מגלין רבו עמו, וחיי בעלי  

כמיתה חשובין! ועוד כתב, כל המלעיג על דברי   -החכמה בלי חכמה 

 חכמים נידון בצואה רותחת. ואין לך צואה רותחת יותר מן הכסלות! 

הבנין שצריך להיות לכלי, שאפשר יהיה למלאת אותו, זה לאהוב  

 חכמה, זה דבר מאד פשוט וקל. 

 השאיפה והתשוקה לקבלת התורה

ב( מסביר, למה לא כתוב ויחנו במדבר -הרמב"ן בפרשת יתרו )יט, א

מצרים? אומר הרמב"ן, "אבל   סיני בחדש השלישי לצאתם מארץ

 בעבור היות ביאתם במדבר סיני שמחה להם ויום טוב, ומעת צאתם  

 

 

 

 

 

 

 

ממצרים נכספים אליו, כי ידעו ששם יקבלו את התורה"! הם  

 השתוקקו לכך כבר מהיום שהם יצאו ממצרים! 

ובספר החינוך )מצות ספירת העומר, שו( כותב שכל עיקרן של ישראל  

אינו אלא התורה, שתקבלו את התורה שהיא העיקר הגדול שבשביל  

זה הם נגאלים, והיא תכלית הטובה שלהם, וענין גדול הוא להם יותר  

מן החירות מעבדות! וממשיך החינוך, "ומפני כן נצטוינו למנות  

להראות בנפשנו  עד יום נתינת התורה, ממחרת יום טוב של פסח, 

, וימנה  החפץ הגדול אל היום הנכבד הנכסף לליבנו, כעבד ישאף צל

תמיד מתי יבא העת הנכסף אליו שיצא לחירות..." זה מושגים לאהוב  

 חכמה. 

בא האור החיים )שם יט, א(, ונותן לנו מבט חדש, להסביר קצת את  

 ספירת העומר: 

יבתו יתברך בישראל, וגודל חשקו לתת  דם מעוצם ח "הנה לְמַה שק

ת   להם ארוסתם זאת התורה, תקשה, למה נתעכב ה' יתברך מִתֵּ

התורה עד חדש השלישי, כי מן סימני האהבה היא שלא יתעכב חושק  

מבא לחַשוּקָתוֹ. ואם לצד הדרך )שהיתה מרובה( הלא מצינו שאפילו  

חק,  לאליעזר עבד אברהם קפצה לו הארץ בלכתו לקחת אשה ליצ 

ומכל שכן וק"ו לחתונת ראש כי תקפוץ הארץ, וגם השמים אם  

 יצטרכו לה... אז למה הקב"ה נתעכב?

אשר על כן בא הקב"ה ונתן אמתלא לדבר, כי לא מיעוט החשק הוא  

הסובב. זה לא שהקב"ה לא רוצה לתת להם, אלא לצד הכשרת החתן!  

רץ  החתן עוד לא מוכן. כי לא היו ישראל ראויים לצד שהיו בא

הטמאה, והיו לנדה ביניהם, והוצרכו לספור ספירת טהרתם שבע  

שבתות, כדרך ז' נקיים אשר צוה ה' לזבה. זה הסיבה שנתעכב הדבר 

עד חדש השלישי. והראיה, כי כשקרבו ימי הכשרתם, בו ביום נסעו,  

 בו ביום באו. 

והצצתי בענין ואראה עוצם חשקו יתברך בישראל שניכרת מתוך  

עד החודש השלישי, ואם   בדרךלמה הטריחם ה'  מעשיו, בהעיר:

לסיבה שכתבנו )לצד הכשרת החתן( עדיין קשה, שהיה לו לקפוץ  

בו ביום, ושם יתעכבו עד שיספרו ז'   -הארץ ולהגיע למדבר סיני 

שבועות ויגיע זמן הכושר. דהיינו שיבואו להר סיני ושם ימתינו שבע  

 שבועות! 

ה לישראל, כי לגודל חשקו ברוך  אכן, זה יגיד עוצם חשק נתינת התור

הוא בהם לא רצה להביאם ולהתעכב זמן ארוך בלא חתונה בבית  

 חתנות. 

)תארו לכם, אומרים לחתן אתה כבר באולם, הכלה נמצאת,  

התזמורת מוכנה, וכעת תמתין חודשיים. הוא יכול לקבל התקף  

 לב!...( 

רים  ולזה היה ממעט הימים בריחוק מקום. ותיקח לך שיעורן של דב

מחשוק וחשוקתו, כי לא יצטער בעכבתו מבא אליה כל זמן שלא  

הגיעו עת דודים ועדין לא עלתה כלה לחופתה. אשר לא כן בעת כלה  

 לא יעצור כח לעכב ביאתו אליה, עכ"ל.   -בחופתה  

הדברים הללו בוערים כלפידים, איזו עוצמה של תשוקה של הקב"ה!  

לתת לנו! כמה אנחנו  איזו עוצמה של כלל ישראל! כמה ה' רוצה 

רוצים לקבל תורה. אבל צריכים להיות ראויים. ברגע והחתן יהיה  

 תהיה חתונה.   -ראוי  
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הבאנו כבר, שמרן שה"ת שליט"א בסידור שואל, אומרים 'ותן בליבנו  

להבין ולהשכיל לשמוע ללמוד וללמד' ולכאו' הסדר היה צריך להיות  

ולהשכיל, שהרי אם   הפוך! קודם לשמוע ללמוד וללמד ואח"כ להבין

מה יש לך להבין? ומסביר הגרח"ק, להבין במה להשקיע.    -לא למדת  

להבין שחוץ מהתורה הכל זה כלום, וכמש"כ הגר"א הבל המה מעשה  

תעתועים אין בו ממש. וברגע שאני יתחיל באמת להשקיע בלימוד, אז  

 יהי' והאר עינינו בתורתך, אבל קודם כל להבין, להבין!!! 

ה בפרשת אמור מביא שכתוב בפסוק )עמוס ח, יא(  בעל העקיד 

למה צריך את זה? אם ה' רוצה לתת   -'והשלכתי רעב בארץ'. ושואל 

שיתן. למה צריך קודם כל והשלכתי רעב בארץ? ומסביר, כי   -תורה 

אין לו שום תועלת!   -מי שאינו בא אל הלימוד בתורת רעב וצמא 

ה', מיד יפתח להם  וכשהדורות יהיו רעבים וצמאים לשמוע דבר 

רק הוא חייב להקדים   -אוצרו הטוב. אז הקב"ה בעצמו רוצה לתת 

זה לא יעזור מה שהוא יתן, זה לא   -לזה רעב, כי אם לא יהיו רעבים 

אז יהי' אפשר לתת להם.    -יחזיק מעמד, רק אם יהיו רעבים וצמאים  

הרעבון, הצימאון, התשוקה, אלו הם כלי קיבול לחכמה, זה היהיב  

 מתא לחכימין. לאהוב את החכמה, לרצות אותה! חכ

סיפר לי יהודי שלמד במיר והוא היה בעל כשרון גדול, אבל הוא לא  

היה מתמיד הכי גדול. הוא שח פעם לידידו הגאון ר' רפאל שמואלביץ  

זצ"ל אני כל כך רוצה ללמוד, אבל לא הולך לי! אני לא מצליח! אמר  

היה הולך לך.   -אתה לא רוצה באמת! אם היית רוצה לו ר' רפאל, 

 כבר היית יודע.  -זה כן. אם היית רוצה באמת    -אתה רוצה לרצות  

 הרכוש גדול האמיתי 

הגמרא בסוטה )דף יג, א( אומרת ת"ר בא וראה כמה חביבות מצוות  

על משה רבינו, שכל ישראל כולן נתעסקו בביזה והוא נתעסק במצוות  

הוא נתעסק בארונו של יוסף. ושואלים   -מצוות.  שנא' חכם לב יקח

האחת, הרי גם לעסוק בביזה זה היה מצוה, הקב"ה   שתי שאלות.

אמר וישאלו איש מאת רעהו ואשה מאת רעותה כלי כסף וכלי זהב,  

אז כולם התעסקו במצוות! ומשמע שהיה חסרון מה שלא עסקו  

 ביוסף, אלא רק בביזה. 

רי הקב"ה ציוה ואחרי כן ייצאו  והשאלה השניה, )היותר קשה( ה

ברכוש גדול, למה משה לא עסק בזה, וכי משה רבינו לא קיבל את  

המצוה הזו?! כשהקב"ה הבטיח ואחרי כן ייצאו ברכוש גדול, היו  

 יוצאים מן הכלל?! 

.  רק כל אחד והרכוש גדול שלוומתרצים, כולם יצאו ברכוש גדול, 

זה הרבה מצוות, אך   -אצל אחד זה הרבה כסף, ואילו אצל השני 

 שניהם יצאו ברכוש גדול. 

אחד מהנכדים של הסטייפלער הקדוש, שאל אותו, כתוב שסנדקאות  

זה סגולה לעשירות. ואילו סבא סנדק בכ"כ בריתות, ומשום מה לא  

רואים את זה אצל סבא... הראה לו הסטייפלער בארון הספרים את  

ה'קהילות יעקב', ואמר לו זה העשירות שלי! כל אחד והרכוש  מדף 

 גדול שלו. 

ישנו מעשה מפורסם. עוד מעט מגיעים לפרשת התוכחה ]בחוקותי[.  

היה אברך בכולל חזון אי"ש שנחה עליו הרוח, והוא אמר שכל המנהג  

 -הזה שלא נותנים את התוכחה לאנשים רגילים אלא רק לבעל קורא  

פעם לא נהגו את זה, ובשביל לאפוקי מזה הוא   אין לזה מקור, ואף

נפטר    מ"כזמן קצר לאח  החליט לקבל דווקא את העליה הזו. דווקא...

לו קרוב משפחה עשיר באמריקה והשאיר לו ירושה גדולה מאד, הוא  

נסע לאמריקה ונהיה גביר גדול. הסיפור הזה צרם לכל מי שהכירו.  

הקדוש, ושאלו אותו מה   לכאורה הוא צודק!!! באו לפני הסטייפלער

הפשט בזה? אני לא מבין אתכם, ענה. היש לך קללה גדולה מזו?!  

אברך שלמד בהתמדה בכולל חזו"א ונהפך לגביר אמריקאי זו קללה  

הכי גדולה! הוא הפסיד את כל הנכסים שלו ונשאר רק עם כמה  

 פרוטות!... 

 

 הברק בעיניים והאושר ביהדות!

הגמרא בעבודה זרה )יא, א( אונקלוס בר מרן הרה"י מביא את 

קלונימוס איגייר. שלח הקיסר גונדא דרומאי אבתריה, גדוד חיילים  

איגיור. חזר   -משך אותם בפסוקים   להביא אותו. משכינהו בקראי,

ושלח גדוד נוסף אחריו, והזהירם, לא תימרו ליה ולא מידי! אל  

 תתווכחו אתו. 

א תימרו ליה מידי, למה לא, אם  ]ופה, הרה"י אומר למה הזהירם של

אתם צודקים אז שיתווכחו איתו וישכנעו אותו להיפך. ממה הוא  

נבהל?? אלא הם יודעים את האמת. הקיסר ידע שאונקלוס יכול  

לשכנע אותם, אבל הם לבטח לא יצליחו לשכנע אותו... אז הם  

מפחדים מהאמת. )עד היום בצבא כמעט ולא מרשים להביא מרצים  

י הם מפחדים שיעשו אותם בעלי תשובה. מה הבעיה, שידברו,  וכדו', כ

גם   -ויגידו גם הם צד שני ונראה מה יותר משכנע!( אלא את האמת 

 הם יודעים, והם לא מחפשים את האמת.[ 

כי הוו שקלו ואזלו, אמר לו אימא לכו מילתא בעלמא. אני לא מדבר 

רא נקיט  אתכם על פסוקים, רק דיבורים בעלמא, אפשר? כן. ניפיו

הוא נוטל ומוליך את האבוקה לפני האפיפיור, והאפיפיור לפני    -נורא  

ההגמון לפני המלך.   -הדוכס, הדוכס לפני ההגמון, והגמונא לקומא 

לא. אמר    -האם גם המלך נוטל את האבוקה לפני האנשים? אמרו לו  

להם, הקב"ה נקט נורא קמיה ישראל שנאמר "וה' הולך לפניהם יומם  

 לה בעמוד אש להאיר להם"! נתגיירו כולם. וכו' ולי

חזר הקיסר ושלח גדוד אחר של חיילים אחריו, והזהירם: לא תשתעו  

דברים בטלים!! כשהם לקחו   אפילומידי בהדיה! אל תדברו איתו 

אותו החוצה, הוא הבחין במזוזה שמונחת בפתח, והניח ידו עליה  

נהגו של עולם,  ושאל אותם מה זה, אמרו לו אימא לן את אמר להם, מ

מלך בשר ודם יושב מבפנים ועבדיו משמרים אותו מבחוץ. ואילו אצל  

הקב"ה זה הפוך, אנחנו מבפנים והוא שומר עלינו מבחוץ שנא' 'ה'  

ישמור צאתך ובואך מעתה ועד עולם'. ונתגיירו. תו לא שדר אבתריה.  

 הוא כבר הבין שאתו לא מתחילים... 

את הדברים האלו לא לגוי, אלא   שאל מרן הרה"י, אילו אנחנו נגיד

אפילו ליהודי שאינו שומר תומ"צ נגיד לו את כל הפסוקים והרעיונות  

שיחזור בתשובה. אז מה קרה אצל    אחד של אונקלוס לא נראה שיהי'  

אונקלוס שהם התגיירו? ותירץ על זה, תלוי מה רואים על הפרצוף.  

אונקלוס שידר על הפנים שלו כזה אושר! הברק היה לו בעיניים. אני  

יהודי!!! אתם, תסלחו לי, פושטי רגל!!! מה יש לכם בחיים??? את מי  

ם הבינו שמה  אתם עובדים??? הברק בעינים לא נתן להם מנוח. ה 

מדרשות   -שהוא אומר זה לא מן השפה ולחוץ. אם אנו ניתן דרשות 

קאף אחד לא היה מתגייר,   רָּ דיבר אליהם! הם התחילו להבין את    הַבָּ

 הברק והשמחה, ובפני זה הם לא יכלו לעמוד. 

הגר צדק אברהם בן אברהם, ידוע ומפורסם מה שהוא עבר, בטוב  

לו, שיכול להוציא אותו על ידי שמות  וברע. הגאון מוילנא שלח להגיד  

הקודש. אבל הוא לא רצה. הוא אמר, אני רוצה שיהיה לי את הזכות  

לקדש שם שמים ברבים! אח"כ שאלו אותו, כשתבא לעולם האמת  

לפני בית דין של מעלה, מה תבקש שיעשו ליהודי שהלשין עליך?  

  והשיב שימלאו אותו בכל טוב, הרי הוא עשה לי את הטובה הכי

גדולה, בלעדיו לא הייתי זוכה למות על קידוש ה'. אברהם בן אברהם  

 הולך לעקידה מאושר כולו עם ברק בעינים! 

בספר הגר"א מסופר )בשם הרב ר' זלמן אסולין( שכשאברהם בן  

 -אברהם הלך לעקידה אז הגר"א הציץ מהחלון ואמר לו אברהם 

מסביר  אברהם רוץ אברהם רוץ, והוא  -שנלער! אברהם שנלער! 

למות על קידוש ה' זו   -שהיה לאברהם בן אברהם ספק, מצד אחד 

מצוה, והוי רץ לדבר מצוה, אבל מצד שני ע"י זה הוא כבר לא יחיה  

ויש לו דין של פיקו"נ, אז כדאי ללכת לאט. והיה לו ספק מה לעשות,  

 והגר"א אמר לו תרוץ מהר! רוץ לקידוש ה'! 



שמעון גלאי שליט"א. ר' שמעון  סיפר לי הרב ד"ר הרט על הגה"צ רבי  

מקרב הרבה בעלי תשובה בחו"ל, והוא עורך להם סעודות, מלוה  

מלכה וכדו', והרבה באים, שרים, רוקדים, ושמחים, והוא אומר להם  

דברי חיזוק, ויש לו הרבה שכר בעמלו. באחד הפעמים ניגש אליו  

ייר,  באמצע המלצר הגוי ואומר לו, כבוד הרב! אני רוצה בבקשה להתג 

תגיד לי איך מתגיירים. אמר לו אני לא בית דין, מה אתה רוצה  

ממני?... אך הלה היה נחוש בדעתו להתגייר. שאל אותו ר' שמעון מה  

קרה כעת? אמר לו המלצר, אני רואה את השמחה שלכם! בחיים שלי  

לא היתה לי כזו שמחה, אני כל כך רוצה לשמוח כמוכם, ולכן אני  

 רוצה להתגייר. 

לנו מהג"ר הלל זקס שאמר בשם אחד הגדולים, שיהודי מברך מקוב

בבוקר 'שלא עשני גוי' צריך להתמלא שמחה כ"כ גדולה שתחזיק  

 וכל ימיו בשמחה.   -מעמד עד למחרת שמברך שוב ברכה זו  

 השמחה באה לאחר העמל והיגיעה

ואנחנו רוצים להוסיף תוספת עפ"י סידורו של מרן שה"ת ר' חיים  

"א, )וכדאי לדעת שמרן שה"ת בסידור שלו יש לו  קנייבסקי שליט

אוצרות בלתי נדלים, מכל התורה כולה!( אומרים במעריב, 'ונשמח  

בדברי תורתך ובמצותיך לעולם ועד' ושאל, למה אומרים כך דווקא  

במעריב ולא בברכת אהבה רבה בשחרית, בכל אהבה רבה לא מוזכר 

 לשון שמחה, למה רק בלילה? 

רב ברזילאי בנו של ראש ישיבת 'משכן שמעון' זצ"ל  ונספר: סיפר לי ה

בשיכון ו', היו פעמים בודדות שהגאון ר' שלמה זלמן אויערבאך היה  

צריך ללמוד מבלי שיפריעו לו, אז הוא היה מגיע לבני ברק לישיבת  

משכן שמעון שזו ישיבה ספרדית, וגם לא מכירים אותו שם, )זה לא  

ואף אחד לא יחשוד בו שהוא   היה מצב שכולם מכירים כמו היום(

שם. ובשהותו שם, הוא לא הסכים לעשות שום דבר חריג, לא מניין  

לבד, ואפילו לא סידור אשכנזי, תביאו לי סידור ספרדי שלא ידעו  

 כלום. 

אחרי תפילת מעריב עם הסידור הספרדי הוא היה ממש מאושר ואמר  

אי לבא  לרב ברזילי בהתרגשות: איזה אוצר! רק בשביל זה היה כד

מירושלים, איזה אוצר היה בסידור שהבאת לי! שאל אותו, מה  

  ונעלוזראית? אמר, אצל הספרדים מוסיפים מילה אחת, ונשמח 

 בדברי תלמוד תורתך! ונעלוז! אה! איזה רכוש זה. 

אבל גם אצל הספרדים הרכוש הזה נמצא רק בלילה, משא"כ ביום  

"ת, משום שאחרי  לא מזכירים כלום על שמחה, למה? אומר מרן שה

שלומדים כל היום אפשר לשמוח בתורה בלילה, אין כזה דבר להתחיל  

ללמוד וישר לשמוח, קודם כל תעבוד! תעמול! אחרת זה כמו פועל  

שמגיע לעבודה וישר מתחיל לאכול ארוחת בוקר... ארוחת בוקר זה  

 לא העבודה שלך, זה תעשה בבית, פה תעבוד! 

את הגמרא והשמחה כבר תהיה   אדם רוצה שהוא רק יתחיל לפתוח

על הכריכה. רבותי, זה לא הולך! אומר ר' חיים. הגוי חושב שהוא רק  

יתגייר ומיד הוא יהיה שמח, וודאי שזה נכון, אבל שמחה שלימה  

 ואמיתית בא תחכה, תעבוד קצת, או אז תראה איך שתשמח. 

סיפר לי הרה"ג ר' יצחק לוינשטיין זצ"ל, הוא לימד בישיבת ברכת  

רים הקטנה, והוא שאל פעם את מרן הרה"י זיע"א שיש בחורים  אפ

 שאין להם חשק ללמוד, איך עושים שיהיה חשק ללמוד? 

תדע לך, תורה כתוב שהיא משמחת, משיבת נפש,  אמר לו הרה"י 

ומאירת עיניים. אין יוצא מן הכלל. רק מה, בפעם הראשונה  

מרא  שלומדים יש הרבה קושיות, ועד שמתחילים להבין את הג

לוקח הרבה פעמים. צריך לחזור עוד פעם ועוד פעם ועוד פעם. אבל  

יש בחורים שמתעצלים מלחזור, וממילא הם נשארים רק עם  

הרושם הראשוני שכל הגמרות מבולבלות עם קושיות ותירוצים,  

 והם שומעים ראשונים ואחרונים והם לא מבינים מה רוצים  

שרים והם גם צודקים  מהחיים שלהם, אז באמת אין להם חיים מאו

בזה! תחנך אותם לחזור על הגמרא. הם יחזור כמה וכמה פעמים,  

הכל יהיה מסודר להם בראש, ואז הם יתחילו להנות כמו כולם. זה 

הרי בידיים שלהם! אמר מרן הרה"י, תרגיל אותם לחזרות. חוזרים,  

 נהנים, יודעים, ומאושרים! 

 לא לבזות את התורה 

כל יהודה ליפקוביץ זצ"ל היה אומר )בשם הג"ר לייב  מרן הרה"י ר' מי

חסמן(: משל למה אנחנו דומים, היה פעם מלך שהיה יורד לפעמים  

אל העם והולך לראות בתהלוכות בני המדינה, הוא היה מגיע עם כל 

כולם הכירו אותו, ועשו לו כבוד   -הגדודים שלו, בעיר המלוכה 

יבלו אותו בכבוד. פעם לא  גם כן הכירו וק  -מלכים! ובעיר הסמוכה 

היו עיתונים ותמונות ושאר כלי תקשורת, וממילא ככל שהמלך  

התרחק, פחות שמעו עליו ופחות הכירו. אמנם שמעו שיש כזה דבר 

מלך וקצת כיבדו אותו. המלך המשיך, וירד עוד יותר ועוד יותר והגיע  

למקום שכבר בכלל לא שמעו על מלך. אנשי הכפר, בראותם שמגיע  

ד עם הרבה אנשים וסוסים, פחדו שהוא בא להשתרר עליהם, אז  אח

הם זרקו עליו אבנים!... אמר על זה ר' לייב חסמן, ור' מיכל יהודה  

 היה חוזר על זה עם דמעות בעיניים: 

בהתחלה, משה קיבל תורה מסיני, היה שם כבוד מלכים! דבר אתה  

לאט זה  עמנו ונשמעה, ואל ידבר עמנו אלוקים פן נמות. ולאט 

התקדם וירד, היתה תקופת התנאים והמשניות, אח"כ תלמוד  

ירושלמי, בבלי, ראשונים, אחרונים, ירדנו ירדנו וירדנו, יידעלאך!  

הכל טוב. אבל אבנים אל תזרקו! כן כן, כבר רחוקים ולא יודעים,  

 הכל טוב, אבל אל תזרקו אבנים!!! 

ת חז"ל  הרה"י הגדול רבי שמואל רוזובסקי זצ"ל היה מביא א

שאם לא כן היו שונים אותם   -במדרש, יהיב חכמתא לחכימין 

במבואות המטונפים. אומר ר' שמואל: דבר ראשון אל תבזה את  

הוא כבר לא    -התורה! כל אחד אם הוא יבא לאיזה מקום ויבזו אותו  

היא לא תחזור אליך.    -יבא פעם שניה. ברגע ואתה מבזה את התורה  

בה. אומר ר' שמואל, אל תבזה את  תשכח מזה! אא"כ תעשה תשו

 התורה, אל תזרוק עליה אבנים!!!

סנהדרין צט, א( כי דבר ה' בזה ואת מצוותו    -כתוב בגמ' )חגיגה ה, ב  

זה מי שאפשר לו לעסוק בתורה ואינו עוסק. אחד    -הפר הכרת תכרת  

זה בזיון. וברגע ואתה מבזה אותה היא   -שיכול ללמוד ולא לומד 

 בורחת. 

מישהו שאמר לגאון רבי חיים פנחס שיינברג זצ"ל, קשה לי  היה פעם  

להיות מתמיד ולשמוח עם התורה, קשה לי! מה אני יעשה? אמר לו  

הגרח"פ, יש לך טעות. כתוב בפסוק, "והמלך דוד זקן בא בימים  

ויכסוהו בבגדים ולא יחם לו". אומרים חז"ל שזה בגלל שהוא כרת  

שזה עונש, מידה כנגד מידה.  את מעילו של שאול. ובפשטות לומדים 

 אבל אמר הרב שיינברג לא זה הפשט. 

כל ראש ישיבה שהולך לאסוף כסף יודע, שהיסוד הראשון כשבאים  

לא תקבל שום דבר!   -צריך לכבד אותו. אם לא תכבד אותו  -לגביר 

הוא יזרוק אותך מהמשרד. וזה אחד מהנסיונות    -ואם גם תבזה אותו  

נופה. )סיפר לי פעם הרה"ג יצחק  הקשים שלא להיכשל ח"ו בח

לוינשטין המנוח, שהרה"י לא היה נותן לגביר כבוד כמו שרגיל,  

והרבה גבירים היו נפגעים, הרי בכל מקום מקבלים אותם בכבוד  

מלכים. אז הוא אמר לרה"י זה פוגע בהם. נזדעק הרה"י: אז מה אתה  

 רוצה, להכשיל אותי בחנופה?!( 

המציאות. כשבאים ליד גביר ומבזים   עכ"פ זה נסיון קשה. אבל זה

הוא לא נותן. ואמר, כל הבריאה נותנת מתנות, כל הבריאה.   -אותו 

אל תחכה ממנו    -הבגד נותן מתנה שהוא מחמם, אם אתה ביזית אותו  

 למתנות, זה הכל. 

 



אמר לו הגרח"פ שיינברג, התורה נותנת את המתנות הכי יפות,  

מאירת עיניים, מתוקים...   משיבת נפש, מחכימת פתי, משמחי לב,

אל תחכה למתנות. הגמ' אומרת זה   -הכל! אבל אם בזית אותה 

שאפשר לעסוק בתורה ואינו עוסק זה בזיון. אבל מה, לא ביקשו ממך  

אל    -להיות היום הגאון ר' חיים ברמן שליט"א, אבל מה שאתה יכול  

תוותר לעצמך, אל תעשה לעצמך הנחות. אם יש לך דברים שאתה לא  

עד הסוף!!! ואח"כ לאט    -עכ"פ לא בזית. אבל מה שאתה יכול    -יכול  

אין סיכויים   -לאט יהי' מוסיף והולך. אבל מלבזות את התורה 

שתקבל מתנות ואין סיכויים שנתחכם. יהיב חכמתא לחכימין, לאלו  

שחכמים ולא מבזים את התורה, ולא זורקים אבנים. זוהי ה'ראשית  

 חכמה', ואידך זיל גמור. 

 לחברותא ולרב  -כבוד התורה  

יש עוד אפשרות של זריקת אבנים ויותר חמורה, על היכול לעסוק  

 בתורה ואינו עוסק נאמר הכרת תכרת. אבל יש גם מוות בעולם הזה: 

הראה לנו הגאון רבי ישראל אליה' וינטרויב את הגמ' במנחות )סח,  

העומר?  א( יתיב רבי טרפון וקא קשיא ליה מה בין קודם העומר לאחר  

אמר לפניו יהודה בן נחמיה וכו', אמר לו תירוץ טוב. ושתק רבי  

טרפון, הוא באמת ענה לו טוב. צהבו פניו של ר' יהודה בן נחמיה. הוא  

שמח שהוא ידע לענות על שאלה שהרב שלו לא ידע. אמר לו רבי  

עקיבא, יהודה! צהבו פניך שהשבת את הזקן?! תמהני אם תאריך  

רבי אלעאי, אותו הפרק פרוס הפסח היה.  ימים. א"ר יהודה ב

 כשעליתי לעצרת שאלתי אחריו היכן הוא, ואמרו לי נפטר והלך לו. 

אמר לנו הג"ר ישראל אליה', הימים האלו הם ימים שמאד מקפידים  

בשמים על כבוד התורה, ולכן נפטרו תלמידי רבי עקיבא על שלא נהגו  

ואל שפירא, שכתוב  כבוד זה בזה. ומסביר את זה הגאון רבי משה שמ

בגמ' )יבמות סב, ב( שנים עשר אלף זוגים תלמידים היו לא לרבי  

עקיבא. וצ"ב למה לא כתוב עשרים וארבע אלף, וכי רצו ללמד אותנו  

כפל, ששתים עשרה כפול שתים זה עשרים וארבע?! אלא הוא מסביר,  

שהבעיה היתה עם חברותא. הגמ' בב"מ )לג, א( אומרת תלמידי  

בל עומדים זה בפני זה. ולמה? אומר רש"י כמו תלמיד  חכמים שבב

לרב, לפי שהיו יושבין תמיד בבית המדרש יחד, ומקשין ומפרקין  

 וכולם למדים זה מזה! 

אנשים חושבים, מה יש לכבד חברותא? הוא בסך הכל חברותא שלי  

פעם אני מסביר לו ופעם הוא מסביר לי. אבל על זה נענשו תלמידי  

וד זב"ז. אמנם נכון, גם אתה הרב שלו, והוא גם  ר"ע! שלא נהגו כב

חברותא צריך לכבד, ואת הרב?    צריך לכבד אותך, אבל הוא רב שלך!

פי מליון! הרי החטא של מורה הלכה בפני רבו זה הבזיון לרב, וכן פה,  

אתה חייב מיתה! הרי אם   -השבת פניו של אותו זקן וצהבו פניך 

כך, כבוד ברב עצמו על    -זה בזה  בתלמידי ר"ע שלא נהגו כבוד של רב  

אחת כמה וכמה, זה הרי נורא נוראות! וממילא, אם הרב מוסר  

שיעור, ויש כאלו בסוף שאינם שומעים ומדברים ביניהם, זה בזיון!  

תכבד   -והתורה לא אוהבת את מי שמבזה אתה, אם אתה רוצה אותי  

ל את  אותי. כי מכבדי אכבד ובוזי יקלו. כעת זה הזמן שהולכים לקב

 הרכוש הכי גדול, רוצים לתת לך תורה, וכעת זה הזמן לכבד חברותא.

 מלחמת הקודש מול החול 

 כתוב בפרשה )יח, ג(: "כמעשה ארץ מצרים אשר ישבתם בה לא תעשו  

 

 

 

וכמעשה ארץ כנען אשר אני מביא אתכם שמה לא תעשו". ופרש"י,  

'מגיד שמעשיהם של מצריים ושל כנעניים מקולקלים מכל האומות  

 ואותו מקום שישבו בו ישראל מקולקל מן הכל'. 

למה המקום של ישראל  אומר פה ר' ירוחם יסוד נורא, באמת נורא!!  

מקולקל מן הכל, וכי היהודים קלקלו אותם? או שמא בשביל להעמיד  

לא, ודאי שהיהודים לא הם   -את ישראל בנסיון? אומר ר' ירוחם 

אלא ישראל והאומות הם  המקלקלים את שכניהם הגויים בפשוטו, 

. זה לא סתם כמו שתי אומות בעלמא שנלחמים  שני הפכים בתכלית

זו, אם רוסיא ואמריקה רבים ביניהם זה מריבה סתמית על  זו עם 

 עסקים שביניהם, וכשיסתיימו העסקים יסתיימו גם המלחמות. 

אבל מלחמת ישראל והאומות זה לא סתם עסקים ביניהם, אלא  

מלחמה נצחית יש כאן, סוד המלחמה של הקדושה והטומאה. חז"ל  

של ירושלים,  אומרים אמלאה החרבה, לא נבנתה צור אלא מחורבנה  

אם מלאה זו חרבה זו, ואם מלאה זו חרבה זו. עשו ויעקב, כשזה נופל  

זה קם, זה מאבק תמידי שנמשך וכל הזמן כל אחד רוצה להפיל את    -

שם יש את השיא של הטומאה,   -השני ולכן בשיא של הקדושה 

הטומאה נאבקת בכל כחה כי פה זה החורבן שלה. כל כמה שאנו יותר  

, רשעת הגויים מתגברת ללא כל סיבה, וללא כל  דבוקים בקב"ה

 מהלך. 

ומספר ר' ירוחם: פעם הלכתי לטייל, והנה עמד לו ילד נכרי משחק  

עם איזה שוט בידו, וכשעברתי לפניו, העביר עלי את השוט להכותני.  

חשבתי לעצמי, הרי עברו פה לפני על הדרך הזה כמה מאות גויים,  

אבל   י? וכי מי הורה לו על זה?ומה ראה ילד זה להכות דווקא אות

התירוץ הוא, זה כמו לשאול מי לימד את החתול לשנוא את העכבר?  

וכי צריך על זה לימוד מיוחד?! הרי זה הטבע שלו! וכמו שאש ומים  

הם הפכים בתכלית ולעולם לא יהי' שלום ביניהם, הוא סוד ישראל  

בידוע   והאומות, סוד הקדושה והטומאה. גוי נולד עם שנאה, הלכה

שעשו שונא ליעקב, זו ההלכה היחידה שהם מקפידים לקיים אותה  

עם כל ההידורים... קדושה וטומאה זה לא הולך יחד. ולכן המקום  

שישבו בו ישראל מקולקל מן הכל, כי כל כמה שישראל התנהגו ביותר  

 התעיבו והרשיעו שכניהם ביותר.   -קדושה  

ערבים בירושלים  והנה גם היום אנחנו בסכנת קיום, יש כעת 

שמרביצים ליהודים חרדים ללא סיבה. יש כוחות הקדושה מול  

כוחות הטומאה, הטומאה חמורה כעת גברה, ואנחנו בסכנת קיום של  

כל התורה כולה, אשר אין יודעים אם מרשיעי ברית יעלו. ויש לנו דרך 

זה נופל. רק להרבות קדושה עוד    -אחת: אמלאה החרבה, כשזה קם  

 עוד כבוד התורה, לכבוד חברותא. וכ"ש לכבד רב.דף גמרא, ו

וחז"ל אומרים זבובי מות יבאיש יביע שמן רוקח. זה זבובונים  

קטנטנים שמבאישים חבית מלאה שמן רוקח. אם יש כמה בודדים  

 שלא נזהרים בזה, הם יכולים להרוס ישיבה שלמה. 

תכבד את   -אם אתה רוצה לזכות לתורה כבוד התורה, זה הזמן. 

רה, ותכבד את לומדיה. זה בידיים שלך! תבנה כלים! הכלי  התו

האמיתי זה האהבת תורה, וכ"ש להתרחק מלבזות את התורה, לא  

 לזרוק אבנים.

יזכה אותנו הבורא יתברך להכין כלים אמתיים, ויתן בליבנו להבין 

 אמן.  -וללמד  ולהשכיל לשמוע ללמוד  
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